

# မြူးယီးကီၢ်စဲၣ် ဖျီက့ၢ်တၢ်လိၣ်တဖၣ်

တၢ်နၢ်ပၢၢ် ခုၤခါအံၤ မြူးယီးကီၢ်စဲၣ် အတီၤဒိၣ်လၢလံာ်အုၣ်သး တၢ်လိၣ်တဖၣ်

ကဒီးန့ၢ် မြူးယီးကီၢ်စဲၣ် အတီၤဒိၣ်လၢလံာ်အုၣ်သး (diploma) အဂီၢ်, က့ၢ်ဖိတဖၣ် ကဘၣ်တၢ်ထီၣ်ဘးဒီး ခြံးဒီး (credit) ဒီးတၢ်ဒီးစဲး တၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်လိၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ် မၤလီၤဖးဒီး မၤလီၤဆီ ဒီး တလိၣ်လၢ ကကဲထီၣ်သး တပယုာ်ဃီဘၣ်.

တၢ်မၤနီၣ်- က့ၢ် လီၤကဝီၤတဖၣ် ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် ကဒုးအိၣ်ထီၣ် တီၤဒိၣ်လၢလံာ်အုၣ်သးတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်, ဒီးတၢ်လၢ NYS တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ၣ်ကျိၤ (NYS ED) မၤလိာ်ဝဲတဖၣ်န့ၢ်လီၤ.

## ခြံးဒီးတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်

စရီအံၤ ဟံၤဖျါထီၣ် ခြံးဒီးအနီၣ်ဂံၢ်လၢအလိၣ် လၢတၢ်မၤလိအလံာ် တဘျီစုၣ်စုၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. အကါဒိၣ်လၢ တၢ်ကဟံၤနီၣ်လၢ တၢ်မၤလိလံာ်အါတက့ၢ်အဂီၢ်, ပုၤက့ၢ်ဖိတဖၣ် ဃုထၢ လံာ်မၤလိတဖၣ်လၢ အသးအိၣ်မၤလိတဖၣ် ဒ်သိး ကမၤလၢပုၤ တၢ်လိၣ်ဘၣ်အစ့ၤကတၢ် န့ၢ်လီၤ.

	ခြံးဒီးအနီၣ်ဂံၢ် အစ့ၤကတၢ်
အဲကလံးကျိၣ်	4
ပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်မၤလိ တၢ်နီၤလီၤအီၤဒ် လံာ်အသိး- ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ် တၢ်စံၣ်စိတဲစိ ဒီး လံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤ (2) ကီၢ်အမဲရကၤ အတၢ်စံၣ်စိတဲစိ (1) တၢ်ဟံၤဃုာ်မၤသကိးလၢ ကီၢ်ပဒိၣ်တၢ်ပတၢ်ပြး (1/2) မုၢ်ကျိၤဝဲၤက့ၢ်ပိညါ (1/2)	4
လစဲအုၣ် တၢ်နီၤလီၤအီၤဒ် လံာ်အသိး- သးသမူစဲအုၣ်ပိညါ (1) စဲအုၣ်တၢ်မၤလိန့ၢ်ဆၢ (1) သးသမူစဲအုၣ်ပိညါ (မ့တမ့ၢ်) စဲအုၣ်တၢ်မၤလိန့ၢ်ဆၢ (1)	3
တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဒွဲး	3
ကျိၣ်လၢတမ့ၢ်အဲကလံးကျိၣ် (LOTE)	1*
ဒွဲလၢကူၣ်သ့, တၢ်သ့ၣ်ဝံၣ်သးဆၢ, တၢ်ဂဲၤကလံာ်, ဒီး/မ့တမ့ၢ် ဘျီၣ်မုၢ်	1
နီၢ်ခိတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤပိညါ (ဟံၤဃုာ်လၢ တၢ်မၤလိနီၣ်အကတီၢ်ကိးကတီၢ်)	2
တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့	0.5
လံာ်လၢတၢ်ဃုထၢမၤလိအီၤသ့တဖၣ်	3.5
<b>ခဲလၢဟံၤဖျီ</b>	<b>22</b>

\*တၢ်မ့ၢ်န့ၣ်ဖျါဟံၤအီၤဖဲအဝဲသ့ၣ်အ IEP အပူၤအဃီန့ၢ်, ပုၤက့ၢ်ဖိလၢ အတဆူၣ်သးမးတဖၣ် ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် တၢ်ကပျဲပူၤအီၤလၢ ခြံးဒီးအ တၢ်လိၣ်ဘၣ် 1 ခါ လၢ LOTE အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢ, အဝဲသ့ၣ် ကဘၣ်မၤဒီးန့ၣ်ဝဲ ခြံးဒီးအမး 22 ယူးနံး လၢကဖျီထီၣ်က့ၢ်အဂီၢ်လီၤ.



## တၢ်ဒီးစဲးတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်

တမ့ၢ်ထဲ ခြံးဒီး 22 ယူးနံးဘၣ်, လၢကဒီးန့ၢ် တီၤဒိၣ်လၢလံာ်အုၣ်သး အဂီၢ်, ပုၤက့ၢ်ဖိတဖၣ် ကဘၣ်မၤလၢပုၤ NYS တၢ်ဒီးစဲးတၢ်လိၣ်ဘၣ် တဖၣ်န့ၢ်လီၤ.

လၢကမၤလၢပုၤ တၢ်ဒီးစဲးတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်အဂီၢ်, ပုၤက့ၢ်ဖိတဖၣ် ကဘၣ် ဖျီထီၣ် တၢ်ဒီးစဲး 4 ခါ + ဖးဝဲ (pathway) 1 ခါ န့ၢ်လီၤ. ပုၤက့ၢ်ဖိ ကိးဂၤ ကဘၣ် ဖျီထီၣ် တၢ်ဒီးစဲးတခါ (Regents တၢ်ဒီးစဲး မ့တမ့ၢ် အဂၤ တမံၤလၢဝဲၤကျိၤဟ့ၣ်တၢ်ပျဲ) လၢလံာ်လွံၢ်ဘုၣ်ဒီးအံၤ အပူၤ (အဲကလံး ကျိၣ်, တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဒွဲး, စဲအုၣ်, ပုၤကညီဂ့ၢ်ဝီတၢ်မၤလိ) ဃုာ်ဒီး ဖးဝဲ တခါ န့ၢ်လီၤ.



4

Regents တၢ်ဒီးစဲးတခါ မ့တမ့ၢ် အဂၤတမံၤလၢဝဲၤကျိၤဟ့ၣ်တၢ်ပျဲ လၢ တၢ်မၤလိလံာ်တဘျီစုၣ်စုၣ်အပူၤ.

+ 1

ဖးဝဲ

- ELA
- လံာ်တၢ်ဒွဲး
- စဲအုၣ်
- ပုၤကညီဂ့ၢ်ဝီတၢ်မၤလိ

တၢ်မၤနီၣ်- ပုၤကိၣ်ဖိတဖၣ် မ့ၢ်တဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ဖျိထီၣ်အမး 65 မး လၢ Regents တၢ်ဒီးစဲးတဖၣ်အပူၤန့ၢ်, အဝဲသ့ၣ် ကၢကီၣ်ဝဲသ့လၢ တၢ်ပတံသကွံာ်ကညး, ပုၤအုၣ်ကၢနီၣ်ကၢတၢ်, ဒီး/မ့တမ့ၢ် ပုၤသးကျဲၤပၤဆုၢတၢ်အတၢ်ဆၢတံာ်3] န့ၢ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအဂၤတဖၣ် ဃုသ့ၣ်ညါ သ့ဖဲ ၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်ဃု ထၢအဂၤတဖၣ် လံာ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤ.

**ဖးဝု တၢ်လိာ်ဘၣ်တဖၣ်**

ဖးဝုအါမံၤအါမိၤ ပျဲ ပုၤကိၣ်ဖိတဖၣ် အတၢ်ဃုထၢ တၢ်ဒီးစဲးလၢအဖျိ ထီၣ်ဝဲတဖၣ်အပူၤ ဒ်သိးကန့ၢ်ဘၣ်တီၤဒိၣ်လံာ်အုၣ်သး တခါ န့ၢ်လီၤ. လၢကမၤလၢပဲၤ ဖးဝုတခါအဂီၢ်, ပုၤကိၣ်ဖိတဖၣ်ကဘၣ်-

ဒ်သိးကမၤန့ၢ်ဒွဲလၢကုၣ်သ့ဖးဝုအံၤအဂီၢ်, မၤန့ၢ် တၢ်ဖျိထီၣ် အမး တခါ  
ဒွဲလၢကုၣ်သ့ ဖးဝု လၢဖးဝုတၢ်ဒီးစဲးတခါလၢဝဲၤကျိၤအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အီၤ လၢဒွဲလၢကုၣ်သ့အပူၤတက့ၢ်.

**CDOS (သးသမူတၢ် ဖဲးအိၣ်မၤအိၣ် တၢ်ဂ့ၢ် ထီၣ်ပသီထီၣ်ဒီး တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ တၢ်မၤလိတဖၣ်)** မၤပဲၤ 216 န့ၢ်ရံၣ် CTE တၢ်မၤလိ (တၢ်မၤလိ 2 ခါ ဃုသ့ၣ်) လၢ အဟံးဃုဒီး 54 န့ၢ်ရံၣ် တၢ်မၤလိ သ့ၣ်ထီၣ်သးလၢတၢ်မၤအဖီခိၣ်, မၤပဲၤတၢ်လုၢ် အိၣ် သးသမူတၢ်တိာ်ကျဲၤတမံၤ ဒီးနီၣ်ကစၢ်ဂ့ၢ်ဝီ တၢ်ကွဲးဖျိ တမံၤလၢ အကြးဝဲ ဘၣ်ဝဲဒီးတၢ်န့ၢ် ဖဲးန့ၢ်မၤ, မ့တမ့ၢ် မၤဖျိ CDOS ဖးဝု တၢ်ဒီးစဲးတမံၤလၢ ဝဲၤကျိၤအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အီၤ တခါ တက့ၢ်.

**CTE (သးသမူတၢ်ဖဲးအိၣ် မၤအိၣ် ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ် စဲးနီၣ်တၢ်ကုၣ်ဘၣ်ကုၣ်သ့) ဖးဝု** မၤလၢပဲၤ ဝဲၤကျိၤအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ် CTE တၢ်ရဲၣ် တၢ်ကျဲၤတမံၤ, လၢအဟံးဃုဒီး 3-5 CTE တၢ်မၤလိ တဖၣ် ဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်ဘၣ် ဒီး မၤန့ၢ် တၢ်ဖျိထီၣ်အမးလၢ 3-ခါ တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်စဲးနီၣ် တၢ်ဒီးစဲးအံၤအပူၤ တက့ၢ်

**ပုၤကုၣ်ပုၤကညီအန့ၢ်ဆၢၣ် ဖးဝု** မၤန့ၢ် တၢ်ဖျိထီၣ်အမးတခါလၢ Regents တၢ်ဒီးစဲး အဂၤတခါအပူၤ မ့တမ့ၢ် အဲကလံးကျိၣ် မ့တမ့ၢ် ပုၤကညီဂ့ၢ်ဝီတၢ်မၤလိတဖၣ် လၢဝဲၤကျိၤအၢၣ်လီၤ တူၢ်လိာ်အီၤ တခါခါအပူၤတ က့ၢ်.

**LOTE (ကျိၣ်လၢတမ့ၢ်အဲကလံးကျိၣ်) ဖးဝု** မၤန့ၢ် တၢ်ဖျိထီၣ်အမးတခါ လၢဖးဝုတၢ်ဒီးစဲးလၢ ဝဲၤကျိၤအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အီၤ လၢကျိၣ်လၢတမ့ၢ် အဲကလံးကျိၣ်အပူၤတက့ၢ်.

**STEM (စဲးအုၣ်, စဲးဖိကဟၣ် ပီညါ, တၢ်သ့ဘိတၢ်ပီညါ, ဒီး တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဒွဲး) ဖးဝု** မၤန့ၢ် တၢ်ဖျိထီၣ်အမးလၢ Regents တၢ်ဒီးစဲး ဆူညါတခါ မ့တမ့ၢ် အဂၤတမံၤလၢဝဲၤကျိၤ အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အီၤ လၢတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဒွဲး မ့တမ့ၢ် စဲးအုၣ်အပူၤ တက့ၢ်.



**တီၤဒိၣ်လံာ်အုၣ်သး အကလုာ်တဖၣ်**

တီၤထီၣ်တီၤဒိၣ်လံာ်အုၣ်သးအခဲအံၤအိၣ်ဝဲ သၢကလုာ်လီ- လီၤကဝီၤ, Regents, ဒီး Regents ပတီၢ်ထီမံၤလၢကပီၤ န့ၢ်လီၤ.

**လီၤကဝီၤ**

1} တီၤဒိၣ်လံာ်အုၣ်သးခဲလၢာ် လိာ်ဘၣ် ပုၤကိၣ်ဖိတဖၣ်လၢ ကဒီးန့ၢ် ခြးဒဲး 22 ယုနံး ဒ်တၢ်ဟ်ဖျိထီၣ်လၢ ခြးဒဲး အစရီ အပူၤ န့ၢ်လီၤ. ပုၤကိၣ်ဖိလၢ အတူၤထီၣ်ဘးဒီး ခြးဒဲး တၢ်လိာ် တဖၣ် ဒီး စူးကါဝဲ တၢ်ပတံသကွံာ်ကညး, ပုၤအုၣ်ကၢနီၣ်ကၢတၢ်, မ့တမ့ၢ် ပုၤသးကျဲၤပၤဆုၢတၢ်အတၢ်ဆၢတံာ် ဒ်သိးကမၤပဲၤ တၢ်ဒီးစဲး တၢ်လိာ်ဘၣ်တဖၣ် ညီန့ၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲ လီၤကဝီၤ တီၤဒိၣ်လံာ် အုၣ်သး န့ၢ်လီၤ.

**Regents**

ပုၤကိၣ်ဖိလၢအတူၤထီၣ်ဘးဒီး ခြးဒဲးတၢ်လိာ်ဘၣ် တဖၣ်ဒီး ဒီးန့ၢ်တၢ်ဖျိထီၣ်အမးလၢ တၢ်ဒီးစဲးလၢအလိာ်တဖၣ်ခဲလၢာ်အပူၤ ဒီးန့ၢ်ဝဲ Regents တီၤဒိၣ်လံာ်အုၣ်သးတမံၤန့ၢ်လီၤ. ပုၤကိၣ်ဖိတဖၣ် ပတံသကွံာ်ကညးထီၣ်ဝဲ Regents တၢ်ဒီးစဲး တမံၤ လၢအတၢ်အါန့ၢ် 5 မး လၢတၢ်ဖျိထီၣ်အမး (60-64) အဖီလၢာ် သ့ဝဲ ဒီးဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဒီး Regents တီၤဒိၣ် လံာ်အုၣ်သးတမံၤန့ၢ်လီၤ.

**Regents ပတီၢ်ထီမံၤလၢ ကပီၤ**

ပုၤကိၣ်ဖိလၢ အမၤလၢပဲၤ ခြးဒဲး တၢ်လိာ်တဖၣ်, ဒီးန့ၢ် တၢ်ဖျိထီၣ်အမးတဖၣ် လၢတၢ်ဒီးစဲးခဲလၢာ်အပူၤ, ဟ်ဃုဒီး ဆူညါ တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဒွဲး 2 ဘၣ် ဒီးစဲးအုၣ် 1 ဘၣ်, ဒီးမၤဝဲၤတၢ်ရဲၣ်လီၤတမံၤ လၢ LOTE, ဒွဲလၢကုၣ်သ့, မ့တမ့ၢ် CTE, ဒီးန့ၢ် Regents တီၤဒိၣ်လံာ် လံာ်အုၣ်သး ဃုဒီးပတီၢ်ထီမံၤလၢကပီၤန့ၢ်လီၤ.

**တၢ်တိစၢၤမၤစၢၤတဖၣ်**

- ထီၣ်တၢ်ကုၣ်ဘၣ်ကုၣ်သ့ဒီးတီၤဒိၣ်လံာ်အုၣ်သးတၢ်လိာ် ဘၣ်တဖၣ်
- EFL ,D. uD> pJ. xH zd uD> zd w z.
- ၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်ဃု ထၢအဂၤတဖၣ် လံာ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤ.
- ဒိၣ်မံးရဲန့ၢ်အတၢ်သိၣ်တၢ်ဘျုးတဖၣ် (8 CRR-NY §100.5, တီၤဒိၣ်လံာ်အုၣ်သးတၢ်လိာ်ဘၣ်တဖၣ်)

**တၢ်သံကွၢ်တဖၣ်အိၣ်ခါ.**  
ဆဲးကျိး တၢ်မၤလိမိၢ်ပုၤဒီးတၢ်သိၣ်လိန့ၢ်လိဝဲၤဒၢး (Curriculum and Instruction) ဖဲ [emscgradreq@nysed.gov](mailto:emscgradreq@nysed.gov) မ့တမ့ၢ် (518)474-5922 တက့ၢ်